
V boja za osnovne principe moderne demokracije, 
Enodušnost srezkih učiteljskih društev za društveno in tiskovno svobodo 

državljanov — državnih uradnikov. 

Naša stanovska organizacija. 

RESOLUCIJA. 
Svesti si načelnega pomena našega 

boja za obratmbo državljanskih svoboščin, 
zajamčenih nam po ustavi, tiskovnem in 
društvenem zakonu ter zavedajoč se, da 
more stanovska organizacija vršiti svoje 
za stan, šolo, državo — velevažne funkcb 
je le tedaj, aki si ohtani svojo neodvisnost 
rta vse strani in se ji ne krati svoboda 
tiska in objektivne kritike, izjavljamo 
sledeče: 

1. Zahtevamo od izvršnega odbora 
UJU v Beogradu in poverjeništva v Ljub' 
Ijani, da z vso odločnostjo in vstrajnostjo, 
izrabljajoč vsa dopustna sredstva, vse 
svoje zveze, ves svoj vpliv, vodi borbo 
proti omejitvi tiskovne svobode tako dob 
go, da dobi sigurna jamstva, da se ne pot 
novi več slučaj, ki ga smatramo v protU 
slovju z veljavnimi zakoni, da bi se funk? 
cijormrji organizacije morali zagovarjati 
službeno pred disciplinarskim sodiščem za 
ukrepe in dejanja, ki so jih izvršili po 
volji članstva, v smislu odobrenih dru* 
štvenih pravil. 

2. Smatramo za dolžnost vsakega po: 
sameznega člana organizacije, da uporabi 
svoj vpliv, kjerkoli ga ima, da podpre 
vodstvo v njegovih prizadevanjih in pri
pomore našim načelom in zahtevam do 
zmage. 

Pričakujemo od »Zveze 'držav, name 
ščencev« in od vseh njenih članov, da se 
zavedajo načelnosti naše borbe in nas v 
njej odločno podprejo ter stavijo vse 
strokovno časopisje v njeno službo. 

4. Nadejamo se tudi od Udruženja 
Jugoslov. Novinarjev in vsega javnega 
tiska, da stoji s svojimi simpatijami na 
naši strani in nam pomaga braniti teme* 
Ije, na katerih je zgrajena državljanska 
svoboda. 

Savinjsko učit. društvo. 

+ r GORNJEGRAJSKO UČIT. DRU, 
ŠTVO se je na svojem zborovanju dne 
16. VI. 1928 v Lučah izreklo z ozirom na 
discipl. preiskavo proti poverjeniku in 
uredniku »Učit. tovariša« soglasno za re* 
solucijo, ki jo je sprejelo učit. društvo za 
Ljubljano okolico. 

Gornjegrajsko učiteljsko društvo. 

+ r NA ZBOROVANJU LOGA' 
ŠKEGA UČIT. DRUŠTVA dne 2. VI. 
1928 je bila soglasno sprejeta sledeča re« 
solucija: 

1. Izjavljamo, da stojimo neomajano 
za poverjeništvom, kaieremu popolnoma 
zaupamo. 

2. Poživljamo stanovsko organizacijo 
UJU, da vztraja v boju za neodvisnost 
organizacije. 

3. »Črno desko« smatramo za potreb' 
no in želimo, da jo list obdrži. 

4. Zavežemo se, da nihče ne sprejme 
ponudenih mest brez pristanka organizas 
cije. 

Logaško učiteljsko društvo. 

Vabila: 
= ČLANOM LJUBLJANSKEGA UČI« 

TELJSKEGA DRUŠTVA. Ker se je zboro* 
vanja sklicanega za dne 14. t. m. udeležilo 
premalo članov, da bi se moglo sklepati o 
vseh važnih vprašanjih, ki so bila na dnev* 
nem redu in ki mora o njih sklepati večina 
članstva, se je zborovanje odgodilo na pone* 
deljek, dne 25. t. m. ob 18. uri na dekliški šoli 
pri sv. Jakobu. Na dnevnem redu je razpra* 
va o šolskem zakonu, proračunu poverjeni* 
štva ter o drugih gospodarskih vprašanjih 
organizacije, o katerih se bode razpravljalo 
tudi na delegacijskem zborovanju, vsled če* 
sar je vsekako nujno potrebno, da dobe de* 
legati od celokupnega članstva striktna navo* 
dila, da znajo zastopati želje članov. —
Dolžnost članstva je, da se udeleže tega važ* 
nega zborovanja. — Predsednik. 

Poročila: 
+ ZBOROVANJE UČIT. DRUŠTVA 

ZA MEŽIŠKO DOLINO dne 19. maja 1928. 
I. Situacijsko poročilo: Predsednik Ivo 

Feinig je otvoril zborovanje, pozdravil na* 
vzoče ter posebej še g. Božiča, župnika iz 
Št. Danijela in oblastnega poslanca g. Vinko 
Moderndorferja kot gosta. Izrazil je svoje 
veselje na tem, da se vrši zborovanje v Št. 
Danijelu, ki je bil že pred vojno močna slo« 
venska trdnjava, v kateri se je bil boj za slo* 
vensko šolo. Čestital je tudi tov. Šoštarjevl, 
Možetovi in Kokolju k srečno prestalemu 
usposobljenostnemu izpitu. Omenil je finan* 
čni zakon iz 1. 1928./29., ki nima upoštevane 
vse upravičene želje učiteljstva, in zadevo o 
»črni deski« v »Učit. Tov.«, radi katere bi 
imela priti poverjenik Skulj in urednik I. 
Dimnik v disciplinarno preiskavo. 

Iz tajniškega poročila je bilo razvidno, 
da je udeležba na letošnjih zborovanjih bolj* 
ša. Število učiteljstva v okraju je 55, dru* 
štvo šteje 55 članov, zborovanja se je udele* 
žilo 35 članov. 

Sklenilo se je, da se vrši prihodnje zbo* 
rovanje dne 23. junija t. 1. na Poljani. 

Tov. Kopriva je poročal o seji^ širjega 
sosveta v Ljubljani 5. aprila 1928. Tov. bla* 
gajničarka je podala svoje blagajniško poro* 
čilo ter pozvala članstvo, da poravna tekom 
meseca junija svojo članarino. 

Nato je prečital tajnik zapisnik zadnjega 
zborovanja, ki je bil odobren. Prečital se je 
tudi zapisnik zadnje odhorove seje, na kateri 
so se redigirale v »Učit. Tov.« objavljene re* 
solucije našega zadnjega zborovanja. 

II. Samoizobrazba: Tov. Gačnik je po* 
ročal o samoizobraževalnem delu. Glede 
smernic za delo v ped. krožkih se je vnela 
ostra debata. Prevladalo je mnenje, da da* 
jaj poverjeništvo iniciativo, teme za preda* 
vanja pa naj si izbirajo krožki sami. Tov. 
Doberšek je stavil tri predloge, ki so bili so* 
glasno sprejeti: 1. Določi naj se ime krož* 
kov. 2. Centrala naj izbira referente in jih 
pošilja na sestanke posameznih krožkov. 3. 
Brošure naj imajo snov iz življenja za živ* 
ljenje, ali pa naj se sploh opustijo. 

III. Reforma šole: O delovni šoli je po> 
dal tov. Doberšek kratek in jedrnat referat. 
Potreba po reformi šole je zrasla iz spreme* 
njenih socialnih, gospodarskih in kulturnih 
prilik. Potrebe po spoznavanju so dane 1. po 
sedanji sestavi človeške družbe, 2. po poti, 
po kateri se bo vsestransko razvila, 3. po 
ciljih, kakoršne zahteva od šole sedanja doba 
in 4. po skladnji s cilji bodoče generacije. — 
Delovna šola bo propadla, ako učitelj ne bo 
poznal socialnih razmer, ako se ne bo poglo* 
bil v družboslovje. 

IV. Izvenšolsko delo: Poročilo je odpad* 
lo, ker je bila tovarišica A. Vreček odsotna. 

V. Slučajnosti: Prečitali so se razni do* 
piši poverjeništva in dala delegatom za po* 
krajinsko skupščino potrebna navodila. — 
Daljša debata se je vnela tudi glede zdru* 
žitve okrajne učiteljske knjižnice na Preva* 
ljah z oblastno knjižnico. Sklenilo se je iz* 
voliti na prihodnjem zborovanju knjižnični 
odbor, ki naj sklepa o likvidaciji. — Tov. 
predsednik je priporočal članstvu pristop k 
»Učit. samopomoči«. 

Delegatom za pokrajinsko skupščino v 
Celju so bili izvoljeni: 1. Drago Doberšek, 
2. Alfonz Kopriva. Namestnika: 1. Janko 
Gačnik. 2. Franc Kogelnik. 

+ DNE 2. JUNIJA 1928 BI SE MORA* 
LO VRŠITI ZBOROVANJE UČIT. DRU« 
ŠTVA ZA MARENBERŠKI OKRAJ na 
Kapli. Ker pa je zjutraj rosil rahel dežek, ni 
bilo k zborovanju nikogar. Sem premeščen 
iz tukajšnjega sreza, zato odlagam tem po* 
tom predsedništvo in se članstvu zahvalju* 
jem za njegovo nad vse požrtovalno sodelo* 
vanje. — O. Hudales. 

+ SVETOLENARŠKO UČITELJSKO 
DRUŠTVO je zborovalo dne 28. aprila 1928 
pri Sv. Juriju v Slov. goricah. Od 53 članov 
navzočih 39. 

I. Situacijsko poročilo. Tovariš predsed* 
nik pozdravi prisrčno članstvo, ki se je ude* 
ležilo zborovanja v tako lepem številu; ime* 
noma novodošlo tovarišico Sketovo. Zeli ji, 
da bi se prav dobro počutila v lepih Sloven* 
skih goricah. 

Tajnica prečita zapisnik zadnjega zboro* 
vanja. Število članstva 53, navzočih 39. 

Nato se prečitajo došli dopisi: Glede do* 
pisa »Pevski zbor UJU« se sklene, da se poš
lje poverjeništvu dopis, da se prične naše po* 
slovno leto s 1. januarjem in da se tudi pri* 
spevki plačajo od tega dneva naprej. Kar se 
tiče okrajnih knjižnic, je želeti, da se te zdru* 
žijo v centralno knjižnico. V okrajnih knjiž* 
nicah so večinoma zastarele knjige in vsled 
tega učiteljstvo ne posega po njih. Ker okraj* 
ne knjižnice nimajo denarja za nakup novih 
knjig, ne odgovarjajo svojemu namenu. Toplo 
je pozdravilo učiteljstvo likvidacijo' društva 
»Edinstvo« v Šmarsko*rogaškem okraju ter 
pristop k poverjeništvu UJU v Ljubljani. O 
seji širjega sosveta UJU je govoril tovariš 
Golež, kar je vzelo članstvo na znanje. 

Sklep: Vpraša se šolsko*upravni odsek v 
Mariboru, kako se naj ravna z izdajanjem in 
vpisovanjem šolskih izkazov učencev, ki po 
taksnem zakonu niso kolka prosti in ik.I ne 
prinesejo predpisane kolkovine. Tov. blagaj* 
ničarka poroča, da se je članarina do novega 
leta redno plačevala. Ker pa je društvo od* 
stopilo od Glavne poštne hranilnice v Ljub* 
ljani ter mu je Glavna hranilnica pri Sv. Le* 
nartu otvorila tekoči račun, članstvo v novem 
poslovnem letu ni plačevalo članarine, ker ni 
bilo poštnih položnic. V tem poslovnem letu 
je plačano samo 560 Din. Prosi članstvo, da 
se zopet drži starega reda in točno plačuje 
članarino. 

II. Samoizobrazba. O samoizobraževaU 
nem gibanju je poročal tov. Golež. Delo se 
nadaljuje. Dva krožka sta zborovala po tri* 
krat; drugi po dvakrat. Obravnava se to, kar 
poverjeništvo zahteva, in sicer o izvenšol* 
skem delu, o programu dekliških krožkov, o 
važnosti samodelavnega pouka itd. Poročeva* 
lec prosi, da zapisnikarji takoj pišejo in mu 
pošljejo zapisnike. 

Sledil je referat tov. Vauda: »Spektralna 
analiza«. — Kot uvod nam je podal zgodo* 
vino spektralne analize. Nato je razložil, kaj 
je (spektralna) spektrum; kakšne vrste spek* 
trum razločujemo ter kakšne važnosti je 
spektralna analiza za praktično življenje. Za* 
nimivemu predavanju je sledilo učiteljstvo i 
veliko pozornostjo. Tovariš predsednik se 
mu iskreno "zahvali. 

III. Reforma šole. O Lavtar*Černejevih 
računicah je govoril tov. predsednik Velnar. 
Povdarja, da je to dobra metodična knjiga, 
ki ustreza principu samodelavnosti. Obrav* 
nava računico za posamezna šolska le ta ' in 
poda metodične prednosti. Razvije se živahna 
debata, v kateri se posebno povdarja, da je 
prepogosta menjava knjig zelo škodljiva na* 
šemu šolstvu. Tudi cene so previsoke. 

Sklep: Na predlog tov. predavatelja se 
uvedejo na vseh šolah našega okraja prede* 
lane Lavtar*Černejeve računice. 

IV. Izvenšolsko delo. Ker tov. referent ni 
navzoč, se dajo s strani tov. predsednika mig* 
ljaji za delovanje izven šole, in sicer naj se 
učiteljstvo posebno udejstvuje na gospodar* 
skem polju. Slovenske gorice so polne sadov* 
njakov, ki marsikje stoje zanemarjeni. Na 
tem polju lahko* mnogo pripomorejo »Sad* 
jarske podružnice«, katerih je še pri nas zelo 
malo. Učiteljstvo je drugače zaposleno po 
možnosti pri prosvetnih in gospodarskih dru* 
štvih in organizacijah. Statistika za izvenšol* 
sko delo se izpopolnjuje. 

V. Slučajnosti. Tovariš predsednik ape* 
lira na učiteljstvo, da pristopi k Učit. samo* 
pomoči. Prijavilo se je 11 članov. 

Izvolijo se sledeči delegati: Za državne 
skupščino tov. Velnar kot preds. Za pokra* 
jinsko skupščino tov. Golež Fran in kot na« 
mestnica tov. Selak Kristina. 

Glede določitve kraja izobraževalnega 
tečaja ne pride pri nas v poštev. 

+ NOVOMEŠKO UČITELJSKO DRU« 
ŠTVO je zborovalo v soboto 12. maja 1928 
v Novem mestu. 

Statistika: Od 110 članov navzočih 48. 
Situacijsko porodilo: Tov. predsednik 

otvori zborovanje, pozdravi navzoče ter po* 
jasni, da se društvo radi slabe železniške 
zveze ni udeležilo skupnega zborovanja v 
Jaški. Nato se v izbranih besedah spomni 
»Materinskega dne«. 

Sklepi in predlogi: 
a) Za bolno tov. M. Potočnikovo je pov. 

UJU posredovalo, a ji ni moglo priboriti 
polovične oskrbe na Golniku. 

b) Učiteljstvo novomeškega sreza toplo 
pozdravlja ponudbo pevskega zbora UJU, 
da se oddrži v Novem mestu pevski tečaj. 
Priprave bo oskrbel odbor. 

c) Novomeško učiteljsko društvo je iz* 
razilo željo, da bi se izobraževalni tečaj Pov. 
UJU vršil v Novem mestu. Pogoji so vsi 
dani. 

č) Učiteljstvo novomeškega sreza se na* 
čelno izreče za ustanovitev oblastne knjiž* 
niče. 

d) Proračun Pov. UJU za poslovno leto 
1929. je bil soglasno sprejet. 

e) Za »Mladinsko Matico« se bo še na* 
dalje agitiralo. 

f) Novomeško učiteljsko društvo želi, 
da bi se letošnja »Pokrajinska skupščina« 
vršila v Novem mestu. — Za delegate so bili 
izvoljeni sledeči tovariši(ice): Sušnikova, 
Smolikova, Jankovič, za namestnike pa: M. 
Jenkova, D. Zenova in Lilija. 

g) Sprejeta je bila resolucija glede disci* 
plinskega zasledovanja poverjenika in ured* 
nika v društvenih zadevah. 

Samoizobrazba: Tovariš J. Jankovič je 
podal pregledno poročilo o delovanju krož
kov. 

Reforma šole: »O intelektualni vzgoji« 
je referiral tovariš J. Jankovič. Predavatelj 
je žel za skrbno sestavljen, mičen in zani* 
miv referat splošno pohvalo in priznanje. 

Izvenšolsko delo: Tov. predsednik je po* 
ročal, da se je vršil v Ljubljani občni zbor 
oblastnega odbora Jadranske Straže. Podal 
nam je zelo zanimive vtise s te skupščine. 

Slučajnosti: Prihodnje zborovanje bo v 
Črmošnjicah 9. junija t. 1. 

+ MARENBERŠKO UČIT. DRUŠTVO 
je zborovalo dne 21. aprila 1928 na osnovni 
šoli v Vuhredu. 

Statistika: V okraju je 45 učiteljev, 45 
včlanjenih, 23 navzočih, t. j . 51%. 

Situacijsko poročilo: Predsednik poda 
poročilo o seji širjega sosveta v Mariboru z 
dne 15. aprila 1928. 

Sklepi in predlogi: 
a) Akt o ustanovitvi Narodne Obrane v 

mariborski oblasti je brezpredmeten, ker je 
došel prepozno. 

b) Glede oblastnih učiteljskih knjižnic 
ne moremo razpravljati, ker mariborska ob* 
last še ni odgovorila na tozadevni dopis po* 
verjeništva. Mnenja pa smo, naj ostanejo 
knjižnice v neuradnih rokah (n. pr. Ped. aen* 
trale), ki pa naj jih oblasti po možnosti suh* 
vencionirajo. 

c) Glede izobraževalnega tečaja ne mo* 
remo dati nobenih podatkov, Iker v našem 
okraju ni primernega kraja, kjer bi se isti 
lahko vršil. ' \ , 

č) Vsled formalne napake pri zadnjih 
volitvah odbora se isti ponovno voli s sle* 
dečim rezultatom: 

Odborniki: tov. Golob, Jurančič B., Vid* 
mar jeva, Lešnik, Hudales H. Namestniki: 
tov. Jurančič P., Kogelnik, Suša. Pregledo* 
valca računov: tov. Poharjeva in Ermenc. 

Samoizobrazba: Zboroval je samo kro* 
žek na Muti. Tamošnja poverjenica tov. Suša 
J. je odložila to funkcijo. Namesto nje je 
bila izvoljena tov. Vobornikova. Funkcije 
sklicateljev odložita tudi tov. Poharjeva za 
Marenberg in tov. Hudales za Kaplo. Na 
prihodnjih sestankih naj krožka volita nove 
sklicatelje. 

Sprejme se sledeči predlog: »Delo v 
krožkih je preveč utesnjeno in birokratično. 
Prav radi tega je v samoizobraževalno delo 
zašlo preveč anarhizma. Zahtevamo, da se 
nam v izbiri in obravnavanju snovi da več 
svobode. Prihodnji samoizobraževalni tečaj 
naj reši zadevo v tej smeri. 

Reforma šole. Tov. predsednik skuša s 
kratikim govorom otvoriti diskusijo v teme* 
ljih slovenske delovne šole, ki pa se je nihče 
ne udeleži. 

Izvenšolsko delo: Tov. Terčak očrta v 
svojem referatu »Učitelj in javno življenje« 
položaj učiteljstva v kulturnem delovanju in 
prihaja do sklepa, da je naše mesto edino le 
med manuelnim proletarijatom. Samo na ta 
način in če bomo poglobili naše tovarištvo 
do res iskrenega prijateljstva, smemo raču
nati na pozitivne uspehe. 

Slučajnosti: a) Tov. Vollmeier prosi tov. 
Jurančiča, naj bi nam dovolil enkrat hospi* 
tirati v svojem razredu. Tov. Jurančič od* 
kloni z motivacijo, da bi tako enodnevno 
hospitiranje lahko več škodovalo, ko kori* 
stilo ideji delovne šole. 

b) Tov. Jurančič priporoča tabele »Sad* 
nega izbora za Slovenijo«. 

c) Tov. Vollmeier prosi v svrho enotnega 
postopanja pri popisovanju novincev za po* 
jasnilo. Tega tudi dobi. 

č) Glede celibata učiteljic se sprejme 
sledeči predlog: 

Celibat naj velja samo za učiteljice, ki 
se ne poroče z državnim uradnikom. Ob* 
enem zahtevamo, da se učiteljicam, poroče* 
nim z državnimi uradniki, prizna polna dra* 
ginjska doklada. 

d) Sprejme se še resolucija, ki je priob* 
cena na drugem mestu. 

Pri zadnjem društvenem poročilu je po* 
motoma izostalo ime društvenega podpred* 
sednika tov. Karla Vollmeierja. 

R e s o l u c i j a 
marenberškega učiteljskega društva, sprejeta 
na zborovanju dne 21. aprila 1928 v Vuhredu 

I. 
Učiteljsko društvo za marenberški okraj 

v vsem solidarizira z zadnjo resolucijo meži* 
škega učiteljskega društva glede sklicanja 
uradne učiteljske konference in glede naj* 
ostrejše borbe za naše materijalne zahteve.« 

II. 
»Učiteljsko društvo za marenberški 

okraj protestira, da bi se glavna skupščina 
UJU vršila (glasom časopisnih vesti) zopet 
v Skoplju ter predlaga, naj se vrši kje v sre* 
dini države, najprimernejše v Zagrebu. Po* 
verjeništvu se predlaga, da se delegati iz 
Slovenije sploh ne udeleže skupščine, če bi 
se ne zbral primernejši kraj. Izkušnja kaže, 
da se skupščine v Južni Srbiji sploh ne mo* 
rejo vršiti.« 

III. 
»Učiteljsko društvo za marenberški 

okraj ne smatra vprašanja Učiteljske tiskar* 
ne rešenega ter zahteva, da se zadeva razčisti 
in uredi tako, da postane Učiteljska tiskarna 
res učiteljska ali naj spremeni ime, oziroma 
naj se od strani organizacije izvajajo naj* 
skrajnejše konsekvence « 

+ KRANJSKO UČITELJSKO DRU* 
ŠTVO je zborovalo 2. junija 1928 v Šmart* 
nem pri Kranju, in sicer od 149. do H14. ure. 
Gosta Kobal in Žagar. 

Situacijsko poročilo: Od 142 učit. moči 
je organiziranih v UJU 119, navzočih 60, 
opravičenih 8, 50 neopravičenih. (Izražena je 
bila želja, da bi se o počitnicah priredilo eno 
zborovanje za one, ki so stalno odsotni). 

Predsednik poda natančno sliko današ* 
njega položaja, ki stavlja učiteljstvo k pre* 
izkušnji, v koliko da pravilno pojmuje srni* 
sel celjske deklaracije. Po temeljitih poroči* 
lih o seji ožjega sosveta v Ljubljani in šir* 
jega glavnega odbora v Beogradu se je raz* 
vila živahna razprava o »črni deski« in nje* 
nih posledicah, ki so vanjo posegli tov. rav* 
natelj Lajovic, Rupret, Janežič in Štefe. Pred* 
sednilk je podal na podlagi korenitega vpo* 
gleda v vso zadevo tako stvarno pojasnilo, 
da so se zborovalci zedinili v protestu proti 
disciplinarnemu postopanju napram tov. Sku* 
lju in Dimniku k izjavi, da se društvo z vso 
silo solidarizira v boju za učiteljska prava in 
k zahtevi, da se za vsalko kategorijo šol usta* 
novi lastno inšpektorsko mesto (mešč.*osnov* 
ni), ki naj je upravlja zaupnik dotične sku* 
pine. 



Po poročilih tov. Kobala o osnutku šol* 
skega zakona in o predlogih širjega glavne* 
ga odbora, ki jih je dopolnil predsednik, se 
je razvilo živahno medsebojno debatiranje, 
oziroma diskutiranje, kar naj se blagovoli v 
bodoče opustiti. Mnenja naj se podajajo 
parlamentarno, da se je mogoče o njih jasno 
izreči. 

Sprejet je bil predlog ravnatelja Lajo* 
vica, naj se iz UJU stvori sindikalna orga* 
nizacija, v kateri naj se udružijo vse kate* 
gorije šol. 

Glede kongresa UJU se društvo ne stri* 
nja z mnenjem strokovnega tajnika, da je 
radi mirnega poteka določiti Maribor kot 
zborovališče, nasprotnp, zborovati je ondi, 
kjer se križa mišljenje, potruditi se je, da se 
doseže parlamentarno dostojanstvo, omogo* 
čiti je prosto besedo, urediti nesoglasja, da 
postane organizacija tudi na znotraj jaka in 
silna. 

Iz poročila o Učiteljskem domu posne* 
mamo, da je pristopnice doslej podpisalo 62 
članov, nenavzočim se pošljejo v podpis. 
Društvo odobri odborov sklep, da prevzame 
5 deležev. (2000 Din smo že lani darovali). 

Za poverjenika Samopomoči se nomini* 
ra tov. Rupreta iz Smlednika. Tov. Lajovic 
opozarja na načrte golniškega zdravnika dr. 
Neubauerja glede učit. »bolezenskega zava* 
rovanja«. Ker je zadeva že v načrtu gospo* 
darskega odseka, se stavi predlog v infor* 
macijo delegaciji. 

K dopisu o »pevskem zboru« nima dru* 
štvo ničesar pripomniti, ker plačuje v ta na* 
men redne prispevke. • 

Glede nabavljalne zadruge se društvo 
izjavi, da odločno odklanja njeno uvedbo in 
da se bode z vsemi možnimi sredstvi uprlo 
akciji, ki nima zlasti za podeželsko učitelj* 
stvo nikakega pomena. 

Blagajnično poročilo izpričuje, da se še 
vedno mnogo članov ne zaveda svojih dolž* 
nosti; ne samo, da bi redno ne vplačevali 
članarino v naprej, še celo zaostalih plačil 
se izogibljejo. Brez pravega reda ni mogoče 
vzdržati pravilnega poslovanja. Požrtvoval* 
nost blagajničarke je ogrožena z nezaved* 
nostjo dolžnikov. Kdo vam bo vodil knjige 
in še dopisoval na vse strani? Vsi smo že 
dovolj zaposleni na vaš račun. 

Na dopis pov. UJU se sklene, naj člani 
prostovoljno plačajo enkratni prispevek;, po 
5 Din za Dijaški dom UJU v Beogradu. 

Reforma šole. Tov. Stanko Žagar poda 
stvarno oceno pedagoškega.kongresa in raz* 
stav v Nemčiji z navodili k metodi delov* 
nega pouka, ki naj bo prost vsakterih spon. 
V dosego namena reformističnega prizade* 
vanja je treba dvigniti učiteljsko naobrazbo. 
Priporoča študij družboslovja, dušeslovja, 
teorije ter stanovsko pravnih in gospodar? 
skih razprav. V prav zanimivo debato so 
posegli tov. Lajovic, Rupret, Janežič. Tov. 
Žagar je samozavestno in strokovnjaško za* 
stopal reformistične ideje in pomisleke 
stvarno zavračal. 

Iz predsed. poročila se je izcimil pred* 
log, naj pov. UJU skrbi za fond, namenjen 
v subvencioniranje pedagoških študij v ino* 
zemstvu in da se za sedaj tozadevno posojilo 
anulira iz fonda za samoizobrazbo. 

Samoizobrazba. Počitniškega tečaja se 
prostovoljno udeležita tov. Horvat in Jane* 
žič. Na odškodnino ne reflektirata. 

Po temeljiti debati se odkloni predlog 
glede ukinjenja sreske knjižnice in ustano* 
vitve one v centrali. 

Izvenšolsko delovanje. Kot centralnega 
poročevalca se nominira tov. Rudolfa Hor* 
vata. Podrobno delo se izvrši po krožkih. 

Volitev delegatoy za pokrajinsko skup* 
ščino. Izvoljeni so (po listkih) tov. Malen* 
škova, Rupret in Horvat, namestniki gdč. 
tov. Hafnerjeva in Lovše. Delegacija se se* 
stane z odborom, da prouči proračun in 
predloge poverjeništva. 

Poročjla krožkov so izostala radi po* 
manjkanja časa. J. L. 

+ KRŠKO UČITELJSKO DRUŠTVO 
je zborovalo dne 19. maja 1928 v Krškem. 

1. Situacijsko poročilo: Predsednik J. 

Druzoviča in na njegovo gospo soprogo 
otvaril zborovanje. Sledilo je predavanje g. 
prof. Druzoviča o temi: Naša narodna pe* 
sem, katero so pojasnevali primeri, ki jih je 
zapela koncertna pevka g. M. Druzovičeva. 
Predavanje je trajalo do % 12. ure. Radi te* 
ga so nekatere točke dnevnega reda odpadle. 
Sledil je 10 minut trajajoč odmor, nakar se 
je pričelo s stanovskim delom. 

Tov. predsednik omenja važnost zboro* 
vanj, ki so edino sredstvo v borbi za sta* 
novske koristi. Omenja strnitev vsega uči* 
teljstva v močno enoto, kajti le združeni 
tvorimo faktor, s katerim mora oblast ra* 
čunati. 

Tajnikovo poročilo: Vsega učiteljstva v 
srezu 154, rednih članov 131, z učitelji po* 
roeenih učiteljic 12, upokojencev pred čin. 
zak. 2, upokojencev po čin. zak. 2. Organi* 
ziranega učiteljstva 147, neorganiziranega 
učiteljstva 7. Dopisov je prejelo društvo 75 
j 30. Prejelo jih je 53, odposlalo pa 22 f 30. 
Pri okrožnici pov. UJU v Ljubljani št. 1142. 
je bil soglasno sprejet primeren predlog. 

Predlog glede izobraževalnega tečaja: 
Izobraževalni tečaj naj se vrši v Ljubljan.. 

Glede pevskega zbora UJU. Da se da 
delegatom polnomočje, da po svoji lastni 
uvidevnosti odločijo za mesečni prispevek 
peviskemu zboru UJU. 

Poročilo blagajničarke je bilo v celoti 
sprejeto. Radi prispevka 5 Din za Učiteljski 
dom v Beogradu se je sklenilo, da se jih 
plača. 

2. Samoizobrazba. Odpade. 
3. Šolska reforma. Odpade. 
4. Izvenšolsko delo. Odpade. 
5. Slučajnosti. Predlog tov. Brezovar ja: 

Predlaga, da bi se vršilo meseca junija skup* 
no zborovanje našegax brežiško*sevniškega 
in laškega učiteljskega društva. Tov. pred* 
sednika prosim, da se to udejstvi. Predlog 
soglasno sprejet. 

Tov. Požar: Ker bi se mnenja o različ* 
nih sporih itd. pri skupnih zborovanjih bolj 
razjasnila, predlagam, da se ukine mokro* 
noski krožek ter da zboruje društvo skupno, 
kot se je to vršilo prej. Predlog soglasno 
sprejet. 

Tov. Brezovar: Tov. upokojenci plaču* 
jejo isto članarino kot redni člani, pa ne 
dobivajo »Popotnika«. Delegati se naj na po* 
krajinski skupščini zavzamejo za to, da bi 
upokojenci plačevala toliko manj, kolikor 
stane »Popotnik« (30 Din). Soglasno spre* 
jeto. 

Tov. Brezovar: Članarino 170 Din naj 
smatrajo delegati kot maksimum, preko ka» 
terega ne smejo na noben način! Sprejeto. 

Tov. Levstikova: Ker je učit. knjižnica 
naša last, je ne damo iz rok. Če imamo več 
izvodov ene in iste knjige, radi odstopimo 
en izvod oblastni knjižnici. Pripravljeni smo 
pa tudi izposojevati knjige učiteljstvu dru* 
gih srezov, proti majhni odškodnini. Soglas* 
no sprejeto. 

Tov. Brezovar: Oblastnim šolskim nad* 
zornikom naj bo imenovan osnovnošolski 
učitelj. Soglasno sprejeto. 

Tov. Požar: Tov. predsednik je uvodo* 
rna omenil tov. Skulja in Dimnika, ki sta 
oba v disciplinarni preiskavi. Predlagam, da 
se naše društvo pridruži celjski resoluciji. 
Sprejeto. 

Tov. Golob: Anonimne ovadbe proti 
učiteljstvu naj se zavrnejo. Ime ovaditelja 
naj se naznani ovadenemu učitelju, da si 
lahko poišče zadoščenje. Z burnim odobra* 
vanjem soglasno sprejeto. 

Tov. Brezovar: Pov. naj posreduje, da 
nehajo po šolah vedne zbirke in prodajanje 
srečk. Soglasno sprejeto. 

Tov. Požar: Društvo se pridruži sklepu 
v Ljubljani zborujočih društev glede 8*letne 
šolske obveznosti. Sprejeto. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA SRE* 
ZA LEVI IN DESNI BREG je zborovalo 
16. maja 1928 v Mariboru. 

Situacijsko poročilo. Tov. predsednik je 
podal kratko situacijsko poročilo in poročilo 
o seji širjega sosveta v Mariboru. — V jav* 

nej se uvede postopoma v vseh šolah tukajš* 
njega okraja (postopoma radi materijalnega 
stanja ljudstva). — 2. Višja šolska oblastva 
morajo dati jamstvo, da se v doglednem času 
ne uvedejo kake druge na novo predelane 
izdaje. — 3. Lavtarjeva rač. začetnica s sli* 
kami se uvede radi svoje pravilne opreme, ki 
je obenem primerna tudi za nazorni nauk v 
I. razredu. — 4. Z ozirom na, gospodarsko 
krizo prebivalstva in prejšnjo uvedbo L.*Č. 
računice se naj cena posameznim delom 
zniža. 

Na dopis »Učiteljski dom« v Beogradu« 
je bil sprejet predlog tov. Jakšetove, da se 
dovoli za Učit. dom v Beogradu enkratni 
5 Din prispevek v znak solidarnosti. — Spre* 
jet je bil načrt Kislingerjevih volitev. — Tov. 
Rosenstein je zanimivo predaval o zgodovini 
Št. Jurja ob Taboru. 

Nadalje se je sklenilo, da se plačuje me* 
sečni prispevek za Učiteljski dom v Mari* 
boru — skupno s članarino, zaradi tega se 
zviša članarina na mesečnih 20 Din. 

II. Samoizobrazba: Krožka: Vransko in 
Braslovče sta imela vsak po 1 sestanek. — 
Na Vranskem so predelali posamezna po* 
glavja iz Družboslovja. — Na sestanku v 
Braslovčah je tov. Zdolšek j ako zanimivo 
podaval »O delovni šoli«, nakar se je razvila 
splošna debata. 

III. Z ozirom na slabo materijalno sta« 
nje društva in posameznikov je bil kot de* 
legat za samoizobraževalni tečaj izvoljen tov. 
Stanič. — Za gospodinjski in kmetijski tečaj 
v Mariboru se je priglasilo več tovarišic in 
tovarišev. — Sprejet je bil predlog tov. Jar* 
ha: Pozdravljamo otvoritev kmet. in gospod, 
tečaja v Maribrou, odločno pa protestiramo, 
da si lasti oblastni odbor pravico, stornirati 
na drugih zavodih pridobljeno sposobnost za 
pouk na kmet. oziroma gospod, nadaljeval* 
nih šolah. 

IV. Slučajnosti. Za pokrajinsko skup* 
ščino so bili izvoljeni: kot delegat tov. Šega, 
kot namestnica tov. Jakšetova in Konigova. 
— Za državno skupščino: delegat tov. J. Sta* 
nič. kot namestnici tov. Španova in Urba* 
nova. 

slednji, da mu je na seji širjega sosveta v 
Mariboru, dne 15. aprila t. 1. soglasno izre* 
cena zaupnica v popolno zadoščenje in da 
zbog tega ne reflektira na nobeno društveno 
razsodišče. — Proti sodnijskemu in disci* 
plinskemu zasledovanju proti poverjeniku 
naše stanovske organizacije in uredniku sta* 
novskega glasila radi črne deske v »Učit. 
Tov.« je zborovajoče članstvo soglasno spre* 
jelo zadevno resolucijo. — Tov. blagajnik 
poziva na redno plačevanje članarine. — 
Tov. Kotnik iz Pesnice se poslavlja od dru* 
štva; želimo mu v pokoju še dosti zadovolj* 
nih let. — Javila sta se na novo člana: To* 
mažič Božidar, šolski upravitelj v Sv. Jako* 
bu v Slov. goricah in Mačkovšdk Franja iz 
Sv. Miklavža, izstopila je ena članica. Član* 
stva je 127, navzočih 84. — Zapisnik je bil 
sprejet in prečitani došli dopisi, kateri so 
izzvali sledeče sklepe in predloge. 

Sklepi in predlogi: 1. Društvo pristopi 
kot član k Narodni Odbrani (delegat tov. 
Knaflič). 2. Za prihodnji dve leti je bil izvo* 
ljen knjižnični odbor okrajne učiteljske knjiž* 
niče (Puhr, Vavda, Verčkova). 3. Sprejet je 
bil predlog oblastnega šolskega nadzornika v 
pok. Matije Senkoviča, da se a) Lavtarjeve 
računice obvezno upeljejo na vseh šolah na* 
ših srezov, b) da se razveljavi odlok ministr* 
stva prosvete o prepovedi računic v 1. in 2. 
razredu osnovnih šol in se i tam upelje Lav* 
tarjeva računica*začetnica. 4. Pov. UJU naj 
podvzame potrebne korake, da dobijo učite* 
lji*vojaki službena mesta. 

Letne skupščine. Izvoljena sta bila a) de* 
legata za pokrajinsko skupščino: Vavda in 
Firm, b) delegata za državno skupščino: Še* 
ško Ivan in Črnovškova. 

Šolska reforma: Tov. Vrane je podal za* 
nimivo poročilo o IV. mednarodnem pedag, 
kongresu v Berlinu in o svojem stud. poto* 
vanju v inozemstvu ter vtisih, ki jih je od* 
nesel s posameznih šol. Pokazal nam je kup 
šolskih knjig in izdelkov učencev, katere je 
dobil na posameznih šolah. 

+ SAVINJSKO UČITELJSKO DRU« 
ŠTVO ZA VRANSKI OKRAJ je zborovalo 
dne 6. junija v Št. Jurju ob Taboru. 

I. Situacijsko poročilo: a) število učitelj* 
stva v okraju 36; b) število članstva 32; c) 
udeležencev 27. 

Razpravljalo se je o došlih dopisih: 
Glede Lavtar*Černejevih računic se je po iz* 
črpnem poročilu tov. Lušina sklenilo slede* 
če: 1. Nova predelana računica Lavtar«Čer* 

Vanič je s pozdravnim govorom na g. prof. nost iznešeni zadevi Knaflič*Šijanec izjavi 


